
10.3.2024 – 4. neděle postní Laetare – slavnost ordinace
br. Lubomír Čevela a Pavel Kovář

Čtení: Mat. 5,1-10

Písně: 245 – Svatá doba Páně den/ 2 sloky; 297 Děkujem Ti Pane Bože, že nás
máš tak rád + Nyní pokloňme se před Král; 755 Není lepší na tom světě;

682 To já, ó Pane můj, půjdu, když mě posíláš + Můj Pán mne pozval ke stolu;
422 - Dál, přece nejdete sami

Kázání (na text 1 Korin. 1,18-25) – Pavel Pokorný – synodní senior

Kdo by chtěl trpět? Kdo by chtěl být slabý? Kdo by chtěl vypadat jako blázen?
- - Ale my kážeme Krista ukřižovaného! Hlásíme se k trpícímu, slabému. Je to zvěst
vpravdě bláznovská.

Raději být silný, zdravý, chytrý, bohatý! Úspěšný. Anebo, pokud takoví nejsme,
alespoň  se  k  někomu  takovému  hlásit,  přimknout  se,  mít  ho  za  spojence,  za
mocného ochránce, za lídra. Přirozeně lidská je touha po moci, po síle, která nabízí
řešení, která může přemoci bídu a utrpení. 

Tak přece také církev, sbor musí se opírat o víru v Boha silného, Stvořitele,
Pána všehomíra. Zdroj životní energie a naděje. Máme-li někoho oslovit, pak dejme
do  popředí  pozoruhodnou moc  a  sílu,  s  níž  Kristus  uzdravuje  všechny  nemoci,
nevídanou,  podmanivou  moudrost,  se  kterou  promlouvá  ve  svých  kázáních.  A
prezentujme se jako společenství  radostné,  optimistické,  sršící  energií,  úspěšné.
Nadto pak, my čeští evangelíci, máme ve svém štítě silný symbol kalicha. Kalich
plný silného vína. Symbol odkazující k restauraci, tj. k místu, kde vás postaví na
nohy, občerství a posilní. 

Ale  my  kážeme  Krista  ukřižovaného!  Podle  apoštola  Pavla  zvěstujeme,
vyhlašujeme  jako  to  podstatné,  na  čem  záleží  a  na  čem  stavíme,  Krista
ukřižovaného. A mně tím apoštol dráždí a provokuje. Věřím přece v Ježíše Krista,
toho  ukřižovaného  a  vzkříšeného,  věřím  ve  vítězství  života  nad  smrtí.  Právě
vzkříšení, to vyústění do nového, nečekaného a nepravděpodobného života mne na
evangeliu oslovuje, fascinuje, dává mi křídla naděje. Proč apoštol dává důraz právě
na kříž? Není jeho důraz až příliš jednostranný? Je to situační? Reaguje tím na
jakési skupiny židů, kteří se soustředí na zázraky, nebo na pohanské filozofy, kteří
nade  vše  uctívají  lidskou  moudrost?  Reaguje  tím  na  konkrétní  korintské
společenství, v tu chvíli jaksi happy clappy křesťansky vysmáté? Nic proti radosti,
ale cosi jim uniká. Možná korintský sbor nemá dost pochopení pro své slabé... pro
slabé ve své blízkosti, ve svém okolí... (?) 

Možná  někteří  křesťané  pro  samou  radost  ze  vzkříšení,  z  toho  slavného
vítězství,  jako by kapitolu kříže vymazali.  Kristus ukřižovaný je  kamenem úrazu,
pohoršením, skandálem, je nepřijatelným možná nejen pro Židy. Ale právě on, a
právě takový je vzkříšen. 

Slovo kříže je pro apoštola pravým základem víry. Proti všemu rozumu, proti
tomu,  jak  svět  podle  naší  zkušenosti  funguje.  Ukřižovaný  Kristus  je  Božím



bláznovstvím. Pro nás je nepochopitelné, proč Bůh nechal Krista takto (bezmocně,
potupně) zemřít. Proč nic neudělal? Proč nijak neukázal, nenaznačil svou moc? 
Proč namísto demonstrace síly se Bůh spoléhá na něco tak pofidérního, slabého,
jako je slovo a Duch? Jako je oběť, odpuštění, milosrdenství? 

Nevím  přesně,  jak  to  apoštol  myslel.  Je  příliš  stručný,  nerozvádí  svou
myšlenku. Snad chce říci, že právě ve slovu kříže je patrné, že Ježíš Kristus se
vymyká mocenským strukturám a tokům, které fungují (vládnou) ve světě. Ale právě
tím nás Kristus zachraňuje – tím, že jim nekonkuruje, nejede ve stejném režimu,
nepoužívá stejné mocenské nástroje, nýbrž jeho moc je docela jiného řádu. Ježíš
promlouvá a uzdravuje právě jako ten Ukřižovaný. Ta přirozená lidská touha po moci
a síle, která chce slabosti a utrpení vymazat, uniknout jim, popřít je, právě ta tolikrát
jen další utrpení a bolest působí. Všimněme si, co píše apoštol korintským: proč
jsou mezi vámi roztržky? Proč jedni druhými pohrdáte? Proč nemáte porozumění
pro slabé mezi vámi? - - Protože jste nepochopili, protože jste plně nepřijali slovo
kříže. 

Kážeme Krista  ukřižovaného  –  to  pro  apoštola  není  žádná teorie.  Jestliže
církev na tuto zvěst spoléhá, jestliže jí důvěřujeme, je to na nás vidět. Bláznovství
kříže je na církvi patrné: je jakoby slabá, ubohá, prohrává v soutěži popularity, není
žádná Miss duchovního světa. Na první pohled na církvi není vidět nic mimořádně
pěkného, nic mimořádně chytrého, nic mimořádně mohutného (jako to není vidět na
Ukřižovaném). Církev nejsou ti skvělí lidé, kteří vás okouzlí; církev nejsou ti úžasní
obětavci, co pomáhají ubožákům; církev naopak sbírá ty, kdo tempu světa nestačí,
církev jsme my ubožáci. Tím nemyslím, že by do církve nepatřili vzdělaní, krásní a
schopní. Koneckonců sám autor tohoto dopisu, apoštol Pavel vzdělaný a schopný
byl.  Jde jen o to,  že se církev nezbavuje svých slabých a problematických jako
přítěže a nenatáčí se k veřejnosti lákavou tváří, nedělá ze sebe výběrový klub. V
církvi jde o to, že i ti nejlepší vědí o svých slabinách a žijí z Boží milosti. Jinými
slovy: žijeme s vědomím toho, že potřebujeme být milováni a milovat. A že je to dar.
Kristus na kříži zemřel za nás – a proto nejde o náš výkon, o naši sílu. 

Cesta  kříže  je  tajemstvím  spasení.  Kristus  ukřižovaný  je  nepřijatelným
pohoršením  pro  pyšné,  samo-spravedlivé,  ale  osvobodivou  nadějí  pro  slabé,
nedostatečné,  sevřené  ve  svém svědomí.  Teprve  v  té  přiznané  slabosti,  v  tom
bláznivém spojenectví s těmi, kdo prohrávají, teprve tehdy a tam se dějí zázraky. 

Pane Ježíši Kriste, díky za tvůj život pro nás a tvou oběť za nás, 
díky, Bože Otče, za tvůj překvapivý čin vzkříšení, 
tím vším nás, Duchu svatý, zasahuješ a oživuješ a vedeš k víře, naději a lásce ke
všem lidem, které nám posíláš do cesty. 

Amen.


